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PROTOKÓŁ  nr VII/2011 
sesji Rady Miejskiej w Suwałkach 

 odbytej w dniu 28 lutego 2011 roku w godzinach od 17.00  do 17.40 
 w sali obrad Urzędu Miejskiego w Suwałkach, ul. Mickiewicza 1. 

 
                                            Obradom przewodniczył: 

   Andrzej Chuchnowski – przewodniczący Rady Miejskiej. 
     
Na 23 radnych ustawowego składu Rady Miejskiej  w obradach uczestniczyło 
22 radnych, w związku z powyŜszym istniało wymagane quorum do 
podejmowania prawomocnych uchwał. 
Na sali obrad obecnych było ok. 60 osób. 
 
Radni obecni: 
1. Andrzej Chuchnowski, 
2. Zbigniew R. De-Mezer, 
3. Grzegorz Gorlo, 
4. Dorota Jabłońska, 
5. Adam Kacprzyk, 
6. Józef Kimera, 
7. Zdzisław Koncewicz, 
8. Janusz Krzesicki, 
9. Włodzimierz Marczewski, 
10.  Adam Ołowniuk, 
11.  Krzysztof Ołowniuk, 
12.  Leszek Perkowski, 
13.  Zdzisław Przełomiec, 
14.  Anna Ruszewska, 
15.  Agnieszka Rzatkowska, 
16.  Stanisław Sieczkowski, 
17.  Jadwiga Szczypiń, 
18.  Sławomir Szeszko, 
19.  BoŜena Topczyłko, 
20.  Krzysztof Tumialis, 
21.  Andrzej Turowski, 
22.  Tadeusz Zamaro. 

Nieobecny: 
1. Stanisław Kulikowski. 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
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W obradach uczestniczyli: Marek Buczyński, Łukasz Kurzyna – zastępcy 
prezydenta, naczelnicy i kierownicy wydziałów Urzędu Miejskiego, prezesi        
i dyrektorzy miejskich jednostek organizacyjnych, sołtysi oraz przedstawiciele 
prasy, radia i telewizji. 
Listy obecności stanowią załączniki od nr 2 do nr 4 do protokołu. 
 
Ad pkt. 1 
Otwarcie obrad. 
 
Andrzej Chuchnowski otwierając VII obrady Rady Miejskiej powitał  Marka 
Buczyńskiego i Łukasza Kurzynę – zastępców prezydenta, Wiesława 
Stelmacha – skarbnika miasta i Adama Karczewskiego – sekretarza miasta, 
przybyłych gości oraz internautów obecnych przy komputerach.  
 
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, Ŝe na 23 radnych ustawowego 
składu w obradach bierze udział 22 radnych, w związku z czym istnieje 
wymagane quorum do podejmowania prawomocnych uchwał. 
 
Ad pkt. 2 
Przyjęcie wniosków do porządku obrad. 
 
Andrzej Chuchnowski – w związku z faktem, Ŝe przed sesją radnym został 
przekazany zmieniony projekt uchwały w sprawie upamiętnienia ofiar zbrodni 
katyńskiej i tragedii smoleńskiej wraz z uzasadnieniem, to treść punktu 4 
równieŜ otrzymała zmienione brzmienie.  
Radni nie wnieśli uwag do porządku, wobec tego Przewodniczący Rady 
stwierdził, Ŝe porządek obrad został przez Wysoką Radę przyjęty  
w  następującej wersji:    

1. Otwarcie obrad. 

2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad. 

3. Interpelacje i zapytania radnych. 

4. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie upamiętnienia ofiar zbrodni 
katyńskiej i tragedii smoleńskiej. 

5. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budŜecie miasta na 2011 r. 

6. Udzielenie odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 

7. Wnioski i oświadczenia radnych. 

8. Zamknięcie obrad. 
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Ad pkt. 3 
Interpelacje i zapytania radnych. 
 
Grzegorz Gorlo zwrócił uwagę na nie odśnieŜony podjazd dla osób 
niepełnosprawnych przy Urzędzie Miejskim i poprosił o uporządkowanie go. 
Zapytał teŜ, kiedy zostanie uprzątnięta sterta węgla, która leŜy na ul. Chłodnej. 
 
Ad pkt. 4 
Podjęcie uchwały w sprawie upamiętnienia ofiar zbrodni katyńskiej  
i tragedii smoleńskiej. 
Projekt uchwały w wersji przesłanej radnym wraz z zawiadomieniem stanowi 
załącznik nr 5 do protokołu. 
 
Andrzej Chuchnowski poprosił o zabranie głosu, w imieniu wnioskodawców, 
przedstawicieli klubów radnych i ugrupowań.  
 
Adam Ołowniuk – w imieniu radnych klubu „Łączą nas Suwałki”, którzy 
poparli projekt uchwały w sprawie upamiętnienia ofiar zbrodni katyńskiej  
i tragedii smoleńskiej uzasadnił decyzję. Przypomniał, Ŝe w katastrofie pod 
Smoleńskiem 10 kwietnia 2010 roku zginęli prezydenci RP Ryszard 
Kaczorowski i Lech Kaczyński oraz 94 osoby znaczące dla Polski. Katastrofa 
wydarzyła się, gdy delegacja zmierzała do Katynia, aby w miejscu zbrodni 
popełnionej w czasie II wojny światowej uczcić pamięć zamordowanych  
Polaków. Podjęcie inicjatywy uczczenia pamięci o ludziach, którzy walczyli  
o wolny, demokratyczny kraj, którzy pełnili waŜne funkcje w państwie, jest 
zasadne, a wręcz obowiązkowe. Właściwą lokalizacją dla upamiętnienia tych 
tragicznych wydarzeń jest cmentarz parafialny przy ul. Bakałarzewskiej. Wiele 
miast w róŜny sposób uczyniło to tragiczne wydarzenie. Przedstawił stanowisko 
klubu, aby dla upamiętnienia 71. rocznicy zbrodni katyńskiej i katastrofy 
lotniczej pod Smoleńskiem, złoŜyć na cmentarzu urny z ziemią przywiezioną z 
Katynia i Smoleńska. Uznał, Ŝe bez zbędnej dyskusji i polemiki naleŜy podpisać 
się pod uzasadnieniem do projektu uchwały. 
 
Adam Kacprzyk poinformował, Ŝe radni Klubu Blok Samorządowy popierają 
projekt uchwały, podtrzymują dotychczasowe ustalenia i będą głosowali za 
podjęciem uchwały. 
 
Józef Kimera – w imieniu radnych SLD pozytywnie odniósł się do projektu 
uchwały i wyraził poparcie dla przedstawionego uzasadnienia oraz projektu 
uchwały. 
 
Krzysztof Tumialis stwierdził, Ŝe przedstawiciele Platformy Obywatelskiej 
równieŜ popierają projekt uchwały i podpisują się pod uzasadnieniem. 
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Grzegorz Gorlo odczytał oświadczenie Klubu Radnych Prawa i Spra-
wiedliwości – oświadczenie stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 
 
Tadeusz Zamaro stwierdził, Ŝe nie moŜe zgodzić się z takim przedstawianiem 
sprawy i problemu, jakie zaprezentował przedmówca, radny równieŜ 
poprzedniej kadencji. Poinformował, Ŝe decyzja, której wynikiem było podjęcie 
uchwały w czerwcu, zapadła zaraz po kwietniowej katastrofie. Wydawało się 
wówczas, Ŝe problem nie będzie polityczny, ale z perspektywy wydaje się, Ŝe 
decyzja o stworzeniu miejsca upamiętnienia katastrofy w parku była 
nieprzemyślana, nie wzięto pod uwagę zdania konserwatora zabytków. Do 
sprawy naleŜało powrócić równieŜ i z tego powodu, Ŝe napis powinien być 
uzupełniony o nazwisko Ryszarda Kaczorowskiego – drugiego prezydenta, 
który zginął w katastrofie.  
Podał, Ŝe jako przewodniczący Klubu Radnych SLD uczestniczył w spotkaniu, 
na którym m.in. był ksiądz Jarema Sykulski. Wówczas znając sytuację, Ŝe nie 
moŜna postawić monumentu w okolicach Dębu Wolności, zaproponował 
miejsce w pobliŜu kościoła Najświętszego Serca Pana Jezusa. Teren wokół 
kościoła jest porządkowany i przygotowywany do uroczystości związanych z 
300 – leciem powstania kościoła w Suwałkach. Na takie rozwiązanie uczestnicy 
spotkania zgodzili się. Okazało się, Ŝe pomysł nie moŜe być zrealizowany, gdyŜ 
Episkopat Polski podjął decyzję, Ŝe tablic związanych ze Smoleńskiem nie 
moŜna umieszczać w i na kościołach. Wynikiem tych okoliczności jest decyzja  
o upamiętnieniu tragedii smoleńskiej na cmentarzu. UwaŜa, jest to dobre 
miejsce.  
 
Krzysztof Tumialis skomentował wypowiedź radnego PiS i powiedział, Ŝe jego 
wyborcom, kolegom i koleŜankom jest przykro, Ŝe z miasta próbuje się zrobić 
miasto smutku i przygnębienia. Jego zdaniem miejscem upamiętniającym ofiary 
katastrofy smoleńskiej powinien być cmentarz. Jest to najlepszy pomysł, a park 
jest miejscem publicznym. Podkreślił, Ŝe stanowisko prezentuje nie tylko we 
własnym imieniu, ale równieŜ w imieniu wyborców.  
 
Jadwiga Mariola Szczypiń poprosiła o przyjęcie faktów, iŜ Klub radnych PiS 
jest zdania, Ŝe naleŜy dąŜyć do wykonania uchwały z czerwca ubiegłego roku. 
Dzisiaj ta uchwała zostaje zmieniona. Radni klubu PiS wyraŜają swój pogląd, 
własną opinie i uzasadniają swoje stanowisko. Dlatego teŜ jest zdumiona 
polemiką.  
 
Włodzimierz Marczewski zwrócił uwagę na fakt, iŜ czas, kiedy była 
podejmowana poprzednia decyzja, był zupełnie innym czasem. Wszyscy byli 
wstrząśnięci faktem, Ŝe zginął kwiat polityczny narodu podczas jednej 
katastrofy. Atmosfera tamtych dni była szczególna. W sposób wyjątkowy 
odczuwało się ją przed pałacem prezydenckim na Krakowskim Przedmieściu  
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w Warszawie, gdzie jako przewodniczący Rady Miejskiej w Suwałkach 
pojechał wspólnie z Markiem Buczyńskim – zastępcą prezydenta Suwałk, aby 
zapalić znicze w imieniu społeczeństwa Suwałk. Była tam atmosfera wielkiego 
bólu, wielkie zadumy – wszyscy czuli, Ŝe są razem.  
Wypowiedź radnego Grzegorza Gorlo jest pewną analizą po czasie, kiedy 
powstało bardzo duŜo napięć. Dzisiaj ocena tego faktu jest juŜ nieco inna. 
Podjęta wówczas inicjatywa była konsultowana w gronie wszystkich klubów. 
Była teŜ zachowana elementarna zasada, Ŝe to wszystkie kluby zaakceptują 
projekt uchwały i podpiszą się pod wnioskiem. Tak teŜ się stało. Obecnie –        
z pewnej perspektywy zauwaŜa, Ŝe decyzja nie była trafna i naleŜy ją 
skorygować, tak, Ŝeby godnie uczcić tragiczne wydarzenie. 
Ksiądz Jarema Sykulski zgłosił, aby upamiętnić nie tylko tragedię smoleńską, 
ale równieŜ tragedię Katynia. Dobrze, Ŝe w Suwałkach będzie takie miejsce, 
gdzie zarówno jedna tragedia naszego narodu, jak i druga zostanie 
upamiętniona. Tę nową propozycję, naleŜy przeanalizować i w atmosferze 
zgody podjąć decyzję. 
 
Głosowanie nad podjęciem uchwały:  
za podjęciem uchwały  – 18 radnych, 
przeciw    –  4 radnych, 
wstrzymał się   –  0. 
 
Większością głosów została podjęła  

Uchwała nr VII/45/2011 
Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 28 lutego 2011 r. 
 w sprawie upamiętnienia w Suwałkach ofiar zbrodni katyńskiej i tragedii 
smoleńskiej  
- uchwała stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
 
Ad pkt. 5 
Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budŜecie miasta na 2011 r. 
 
Marek Buczyński odczytał wniosek o podjęcie uchwały – załącznik nr 8 do 
protokołu. 
 
Zdzisław Przełomiec – przewodniczący Komisji Finansowo – BudŜetowej 
przedstawił opinię Komisji – załącznik nr 9 do protokołu. 
 
Głosowanie nad podjęciem uchwały:  
za podjęciem uchwały  – 18 radnych, 
przeciw    – 0, 
wstrzymało się   – 4 radnych. 
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Większością głosów została podjęła  
Uchwała nr VII/46/2011 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 28 lutego 2011 roku 

w sprawie zmian w budŜecie miasta na 2011 rok  
- uchwała stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 
 
Ad pkt. 6  
Udzielenie odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych.  
 
Grzegorzowi Gorlo odpowiedzi udzielił Marek Buczyński. Zapewnił, Ŝe 
podjazd dla osób niepełnosprawnych rano następnego dnia będzie oczyszczony 
ze śniegu i lodu. 
Poinformował, Ŝe StraŜ Miejska ustaliła, iŜ węgiel został juŜ uprzątnięty. Został 
przywieziony do budynku mieszczącego się przy ul. Chłodnej nr 7.  
 
Ad pkt. 7 
Wolnych wniosków nie zgłoszono. 
 
Ad pkt. 8 
Andrzej Chuchnowski kończąc VII sesję Rady Miejskiej serdecznie 
podziękował przybyłym za uczestnictwo w sesji, a radnym za aktywny udział  
w obradach. 
 
Przewodniczący Rady stwierdził zamknięcie VII sesji Rady Miejskiej  
w Suwałkach. 
 
           Przewodniczący 
         Rady Miejskiej w Suwałkach 
     
        Andrzej Paweł Chuchnowski 
Protokołowała: 
 
Anna Prusinowska 
Podinspektor BRM 
 


